

光电工程

## 基于深度优先遍历的图像边缘检测方法

陈冠楠<sup>1,2</sup>, 杨坤涛<sup>1</sup>, 谢志明<sup>2</sup>, 滕忠坚<sup>2</sup>, 陈荣<sup>2</sup>

1. 华中科技大学光电子科学与工程学院, 湖北 武汉 430074; 2. 福建师范大学医学光电科学与技术教育部重点实验室, 福建 福州 350007

收稿日期 修回日期 网络版发布日期 2008-2-2 接受日期

**摘要** 图像边缘识别是图像处理的重要组成。提出一种基于深度优先遍历的梯度分割算法, 这种算法首先构造像素点的数据结构, 然后从图像任意点出发, 估算该点附近的像素点并获取梯度值, 如果该点满足边缘点的特征, 则从该点出发深度遍历寻找垂直于梯度方向上的边缘点, 并标记访问过的点。如果该方向上没有满足条件的点则回退, 从某个具有仅次于最大梯度值的方向继续遍历, 并标记开始遍历的点为角点, 直至遍历全图。该算法将图像的边缘点和角点明显地分割出来, 便于识别, 对带有不同类型的噪声图像进行处理也可取得较满意效果。

**关键词** [图像处理](#) [深度优先遍历](#) [边缘检测](#) [检测算子](#)

分类号 [TN911.73](#)

## Edge recognition method for image segmentation based on depth-first traversal

CHEN Guan-nan<sup>1,2</sup>, YANG Kun-tao<sup>1</sup>, XIE Zhi-ming<sup>2</sup>, TENG Zhong-jian<sup>2</sup>, CHEN Rong<sup>2</sup>

1. School of Opto-electronic Science and Engineering, Huazhong University of Science and Technology, Wuhan 430074, China; 2. Key Laboratory of OptoElectronic Science and Technology for Medicine, Ministry of Education, Fujian Normal University, Fuzhou 350007, China

**Abstract** Image edge recognition is an important part of image processing. A gradient segmentation algorithm based on the depth-first traversal of images is presented. In this method, the data structure of the pixel is defined firstly, the four pixels around an arbitrary point of an image are estimated and the gradient values of the pixels are acquired. If the pixel satisfies the feature of an edge, the edge perpendicular to the directions of gradient is processed by depth-first traversal, and the pixels are marked at the same time. If there is no pixel to satisfy the feature in the direction, it will withdraw, and then the depth-first traversal will be implemented from the direction next to the maximum gradient, marking the pixel as corner, until the traversal of the whole image is completed. The experimental results show that edges and corners of an image can be segmented clearly and easily identified.

**Key words** [image processing](#) [depth-first traversal](#) [edge recognition](#) [recognition operator](#)

DOI:

通讯作者 陈冠楠 [edado@163.com](mailto:edado@163.com)

### 扩展功能

#### 本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [PDF\(367KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

#### 服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [复制索引](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

#### 相关信息

- ▶ [本刊中 包含“图像处理”的 相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)

- [陈冠楠](#)
- [杨坤涛](#)
- [谢志明](#)
- [滕忠坚](#)
- [陈荣](#)